
Randers Kommunes trafikmodel 2016 / 2019 

 

På borgermødet for erhvervslivet d. 3/12-2020 ca. 1.04,28 inde i videoen 

https://www.skyfish.com/sh/c8c9d2781fb2c10aa9f9533b7d5677df5c0740ed/3f800567/1795107/48734183 

Der fortæller Direktør for Miljø & Teknik, at Randers Kommune i 2016 fik udarbejdet en trafikmodel som Rambøll 

lavede for Kommunen, og hvor man hælder en masse trafik tal ned i en stor Computer og trykker på en knap. 

Vi har gentagende gange, uden resultat, spurgt ind til de tællinger og dokumentationen på, at Kommunens 

trafikmodel basere sig på faktiske tællinger, og ikke opskrevne tælling ud fra nogle forudsætninger som er leveret af 

Kommunen selv til modellen. 

Ydermere så ses det i nedenstående svar fra en Aktindsigtsanmodning, at Randers kommune ikke har kendskab til det 

datamateriale som er anvendt og man har ingen overblik over hvor og hvordan tællinger er foretaget. Med andre ord, 

Kommunen kan og har ikke kvalificeret deres egen trafikmodel. 

Du beder om aktindsigt i de 209 trafiktællinger, som ligger til grund for Rambølls trafikmodel og de notater, som de har udarbejdet 

for Randers Kommune. Som det fremgår af Rambøll tekniske notat om opbygning og opdatering af trafikmodellen for Randers 

Kommune i 2019 som du selv har vedhæftet i din aktindsigtsanmodning, har Rambøll foretaget opslag i databasen ”K Mastra”. 

Rambøll har fået midlertidig adgang til databasen, da Rambøll er hyret af Randers Kommune som rådgiver til bl.a. at opdatere 

trafikmodellen fra 2016 til 2029.  Randers Kommune har ikke akter, der beskriver hvilke opslag, der er foretaget.  

 I forhold til dit spørgsmål om måleudstyr, usikkerheder m.v. kan vi oplyse følgende: Det forventes, at langt størstedelen af 

tællingerne er foretaget ved slangetælling. Det er ikke muligt at angive målepræcision for de enkelte tællingerne, da det afhænger 

af udstyret, der er anvendt. Det er leverandøren af udstyret, der kender til målepræcisionen. Der findes ingen oplysninger om 

anvendt udstyr til tællingerne.  

I forhold til dine øvrige spørgsmål må vi igen henvise til notatet om opbygning og opdatering af Randers Kommunes trafikmodel. 

Der er tale om en trafikmodel udarbejdet af et eksternt firma (Rambøll) baseret på en række forudsætninger, som enten er aftalt 

mellem Randers Kommune og Rambøll eller vurderet og fastlagt af Rambøll på baggrund af firmaets kendskab til trafikområdet, 

opbygning af trafikmodeller og teorier bag. I den forbindelse skal det præciseres, at en trafikmodel alene er en tilnærmet beskrivelse 

af virkeligheden.  

En trafikmodel bruges til at sammenligne effekterne af forskellige ændringer af det eksisterende vejnet. Det, som er afgørende, er 

derfor alene, at der anvendes de samme forudsætninger ved kørsel/analyse af forskellige scenarier (f.eks. konsekvenserne for 

trafikken på Randersbro ved etablering af hhv. en Klimabro og en Østbroforbindelse). Det er ikke afgørende for sådanne analyser, 

om de indlagte forudsætninger om f.eks. byudvikling i praksis realiseres i 2030, 2040 eller et andet årstal. Der er alene tale om et 

teknisk fastsat modelår, som ligger x år ude i fremtiden, hvor man teknisk antager, at den planlagte byudvikling i byen er 

gennemført. 

 

Når vi beder om aktindsigt i tællinger, hvornår der er lavet, hvad de viser og ikke mindst om der er er den 

vækst i trafikken som Kommunen beskriver i deres tekniske notat 2016 & opdateret version 2019, så er det 

jo netop for, at få en forståelse for, hvordan Kommunen kan opskrive deres trafik tal med 2,87% pr. år. 

Trafikvækst tal som overstiger både historiske og fysiske tællinger men også tidligere prognoser. 

https://www.skyfish.com/sh/c8c9d2781fb2c10aa9f9533b7d5677df5c0740ed/3f800567/1795107/48734183


 

 

Som det ses i vedhæftede fil kan Kommunen ikke fremlægge eller dokumentere sådanne fysiske tællinger. 

Det stiller store spørgsmål om trafikmodellen er troværdig? 

 

Vil man basere en investering på +552 mio. kr. på forventede tal, opskrevne tal eller faktuelle og faktiske 

trafik tællinger? 

 

Ved alle større trafikinvesteringer udenfor Hovedstaden der bruges Landstrafikmodellen. 

Baggrund | Vejdirektoratet Det er også denne model der er anvendt ved den samfundsøkonomiske analyse 

for Østbroen. Generel information om LTM Generel information | Vejdirektoratet 

Det var også den man anvendte i tidligere beregninger af Østbroen, hvor man ligefrem ramte plet med en 

vækst på Randers bro fra 37.000 biler i 2010 til 38.500 i 2020. Her var væksten anslået til 0,39% pr. år. 

 

 

I forbindelse med infrastrukturplanen i 2008 der baserede man sig på en lignende plan med en voldsom 

opskrivning af trafik tal RAP_Rapport_V4_JHO_TBN.indd (randers.dk)  

https://www.vejdirektoratet.dk/segment/baggrund
https://www.vejdirektoratet.dk/landstrafikmodellen/om-modellen/generel-information
https://www.randers.dk/media/12274/infrastrukturplan-for-randers-kommune.pdf


Her fortalte man politikere og borgere, at der skulle investeres massivt i infrastrukturen ellers ville den 

bryde totalt sammen, og at kapaciteten allerede var opbrugt eller på grænsen. Man fremskrev som det 

fremgår i ovenstående graf med en trafikvækst på 0,92% 

Anno 2021 så er der ikke lavet et eneste infrastrukturprojekt fra infrastrukturrapporten fra 2008, og for at 

se på væksten i trafik tal har vi opstillet et regneark, hvor vi sammenligner trafiktallene fra 

infrastrukturrapporten fra 2008 med Kommunens trafik tal anno 2019 som fremlagt på borgermøder og 

Kommunens hjemmeside og som skulle være de tal som indgår i Kommunens trafikmodel. 

 

Vi gør det simpelthen ved at sammenholde tal fra Infrastrukturrapporten 2008 med tal på kortbilag for ÅDT 

2019 

Det viser et noget andet billede en trafikvækst, og det er på ”faktiske tællinger” 2008 sammenholdt med 

”faktiske tællinger” 2019 

Der ses vækst kun ganske få steder, men det er også i Kommunen store byvækstområder i henholdsvis NØ 

og SØ. 

 

RAP_Rapport_V4_JHO_TBN.indd (randers.dk)  basis-aadt-2019.pdf (randers.dk) 

kortbilag s 16 (Infrastrukturrapport 2008)  Kortbilag Basis ÅDT 2019 fra Kommunen hjemmeside 

           

 

Resultatet af sammenligningen af tal fra 2008 – 2019 findes i nedenstående skema. 

https://www.randers.dk/media/12274/infrastrukturplan-for-randers-kommune.pdf
https://www.randers.dk/media/27914/basis-aadt-2019.pdf


 

Vi har ikke fået et eneste bevis på at Kommunens trafik tal basere sig på faktiske målinger? 

Vi har ikke fået et eneste bevis på de snittællinger og fremskrevne væksttal som indgår i Kommunens 

trafikmodel 2016, tekniske baggrundsnotater i 2016 & opdateret version 2019  

Vi har ikke fået et eneste bevis på hvad Kommunen begrunder en general trafikfremskrivning fra 2011 til 

2016 tal der indgår i Teknisk notat fra 2016 for Kommunens trafikmodel? 

Vi har ikke fået et eneste bevis på hvad Kommunen begrunder en general trafikfremskrivning af tal i 2016 til 

2019 tal der indgår i Teknisk notat 2019 for Kommunens trafikmodel? 

Vi har ikke fået et eneste bevis på hvad Kommunen begrunder en general trafikvækst på alle veje med 27% 

frem mod 2030? 

 

SKAL VI IKKE HAVE ET VALLID DATAGRUNDLAG SOM BASERER SIG PÅ FAKTISKE TÆLLINGER? 



Med venlig hilsen 

 

Erik Bo Andersen 

Kongelysdalen 14 

8930 Randers NØ 

  

 


